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Gjør noe 
med eksa
men før ek
samen gj ør 
noe med deg

Dette er tittelen på det nye 
heftet som er gitt av NSU. Det 
er en oppsummering av et 
seminar holdt i Oslo i høst om 
eksamen og evalueringsfunk
sjonene.
Heftet kan brukes som 
utgangspunkt for en videre 
dabatt om dette viktige emne.
Det selges på SU-kontoret og 
på Sos.Front stand.

Deadline for 
nr. 2-79: 
19.febr.

Det er studentene som 
ivaretar- tverrfagligheten
2. mars 1972 vedtok Stortinget å opprette Norges 
Fiskerihøgskole - et organ for utbygging og 
samordning av høgere fiskeriutdanning. Denne skulle 
foregå i Tromsø, Bergen og Trondheim, og 
hovedtyngden av fiskeriforskninga og den høgere 
fiskeriundervisninga skulle etterhvert legges til Tromsø.

Høsten 1972 startet så fiskerifagstudiet i Tromsø opp 
med 17 studenter i første omgang. Studiet tar 4 1 /2 år, og 
pr. idag er det ca 70 studenter fordelt på alle årstrinn. 
Hittil er tre kull med fiskerikandidater uteksaminert.

Utdanninga ble 1/1 1977 omorganisert til for
Fiskerifag innunder Universitetet i Tromsø. Fagets status 
ble dermed langt klarere — bevilgningsmessig og 
fag/universitetspolitisk. På lengre sikt er målet en 
sjølstendig fiskerihøgskole utenfor universitetsstruktu
ren, i overensstemmelse med Stortingets innstilling/ 
intensjoner. Pr. idag står imidlertid saken i stampe, fordi 
Bergen og Trondheim naturlig nok ikke vil «gi fra seg» 
faget godvillig. J ,,Se side 4



Side 2 Studentavisa i Tromsø/Nr. 1/79.

(-------------------------------------------------Hvor er vi?
Søndre Tollbugt. 7 b, 4. etg. Tlf. nr.: 81 715

Adressen og telefonnummeret til Studentutvalgets 
kontor, som dessuten brukes jevnlig av NSU-delegat- 
gruppa, Studentavisas redaksjon, Studentidrettsiaget og 
Studentersamfummet er VIKTIG Å HUSKE FOR ALLE 
STUDENTER.

KONTORTIDA: Mand:08-16
Tirsd: 08 -11
Onsd: 16 -19 
Torsd: 08 -11 
Fred: 08 -16

Studentutvalgets lokaler er i Søndre Tollbugt. 7B, 3. etg. 
Telefonnummer: 81 7 15

______________________ _________________________________ /

NTL avd. 108-12:

Trange tider for 

opposisjonell 
fagforeningspolitikk

Det skjedde en rekke ting i 
1978 som har skapt ny grobunn 
for en debatt om progressive 
fagforeningsmedlemmers for
hold til LO og landsforbund. 
Og som før er det grunnplans- 
demokratiet og de lokale av
delingenes muligheter for 
medinnflytelse som er det 
springende punktet.

SENTRALISTISKE , 
TENDENSER

Vi som til daglig arbeider 
med fagforeningspolitikk, 
opplever stadig vekk eksem
pel på de sentralistiske ten
densene i fagbevegelsen, på 
hvordan forbundsledelsen sø
ker å kontrollere og styre 
virksomheten i lokalavdeling
ene. Dette gjelder i det små, 
som når man ser med uvilje 
på at lokallag lager egne 
vervebrosjyrer, eller når man 
ønsker å kanalisere alt soli
daritetsarbeid gjennom LO’s 
internasjonale støttekomité. 
Men det gjelder selvsagt ikke 
minst i store og viktige saker. 
I høst opplevde vi denne 
maktarrogansen først og 
fremst i to sammenhenger.

LØNNSSTOPPEN
For det første gjelder det 

selvsagt lønnsstoppen hvor de 
stadig sterkere korporativiske 
tendensene i Arbeiderpartiets 
og LO-ledelsens økonomiske 
politikk nådde sitt foreløpige 
klimaks. Denne politikken har 
jo blitt klarere og klarer 
gjennom de siste årenes kom
binerte og samordna oppgjør 
hvor de fagorganiserte har 
fått stadig mindre å si i 
kampen for egne interesser, 
og hvor de har opplevd tariff
oppgjørene som noe som skjer 
over hodet på dem. Når så 
regjeringa, ( i klar forståelse 
med ledelsen i LO, tredde en 
lønnsstopp nedover hodet på 
lønnstakerne, ble en av de 
viktigste rettighetene — for- 
handlingsrettigheten — som 
fagbevegelsen har kjempet 
for, satt ut av kraft med et 
pennestrøk.

NY KONTORASSISTENT
Erik Oddvar Eriksen er ansatt 
som kontorassistent i 1/2 stilling 
for Studentutvalget.

LANDSMØTE INTL OG 
STORFORBUNDS-SAKA
Innad i NTL har vi opplevd 

denne politikken sterkest i 
forbindelse med høstens 
landsmøte. Sjelden har vi 
fått opplevd så tydelig hvor 
villig høyresida i sosialdemo
kratiet er til å ta i bruk 
tekniske og adminstrative 
maktmidler og manipula- 
sjonsmetoder for å bevare sin 
organisatoriske kontroll med 
fagbevegelsen. En av de vik
tigste sakene på landsmøtet 
var den såkalte storforbund- 
saka. I korthet går det ut på at 
NTL nå skal integreres i et 
fellesforbund for alle statsan
satte LO-medlemmer. Dette 
innebærer bl.a. at vår innflyt
else som forening vil bli 
kraftig beskåret, noe som 
selvsagt er ønskelig ettersom 
vi er blitt oppfattet som en 
opposisjonell og «rabiat» 
forening. Ikke bare det, men 
storforbundet vil også bli alt
for stort slik at det vil virke 
knusende på lokale initiativ 
bl.a. fordi korpset av profe
sjonelle tillitsmenn som leder 
forbundets forhandlinger, 
ikke kan eller vil interessere 
seg for de små sakene som 
medlemmene lokalt er opptatt 
av.

VARINNFLYTELSE 
ER SVEKKET

Til tross for den ensidige og 
massive propagandaen for et 
slikt forbund fra ledelsens 
side, lyktes det ikke å mobili
sere en større stemmeover- 
vekt enn fem. Likevel ble det 
oppfattet som en seier fra 
tilhengernes side, og vi kunne 
tilføye, en seier for byråkrati- 
serings- og sentraliseringsten
densene i fagbevegelsen.

Vi behøver ikke å tvile på at 
vår innflytelse som forening 
avdling og enkeltmedlem vil 
bli svekket. Det er bare å se 
klart 1 øynene at framtidsut
siktene ikke akkurat er strål
ende. Det er ikke rart at 
mange begynner å stille. 
spørsmålstegn ved hensikts
messigheten av å stå i en 
organisasjon som gjør sitt 
beste for å bekjempe oss. 
Likevel, det blåser ikke særlig 
friskt på venstresida i dag, 
enten det nå er i eller utenfor 
fagbevegelsen. Vi får stå på 
og håpe på at bedre tider vil 
komme.

Øystein Rottem TNL108-12

Barne
hagene i 
Breivika

I Plan- og Utbyggingsavde
lingen ved Universitetet får 
red. opplyst at skisseprosjek
tet for de 2 barnehagene på 
universitetstomta i Breivika 
nå er godkjent av Barnehage
utvalget ved Universitetet. 
Skisseprosjektet ble den 21/11 
overtatt av Studentsamskip
naden som skal være ansvar
lig for finansiering og utbyg
ging. Men først skal skisse
prosjektet godkjennes av et 
samskipnadsutvalg hvor bl.a. 
representanter for barnehage
personale og studenter sitter. 
Barnehagene regnes å være 
ferdig høsten 1980 og vil ha 
plass til 49 barn hver.

NY AVIS
(Ny avis)

Den 23. januar kom første 
nummer av den samiske avisa 
Sami Aigi — Samenes Tid. 
Dette er Nordkalottens førs
te samisktalende avis. Den 
blir i første omgang fordelt til 
samisktalende husstander i 
Norge, Sverige og Finland. 
Senere er det meninga at 
avisa også skal bli distribuert 
gjennom Narvesens kiosker.

Det knytter seg store for
ventninger til den nye avisa, 
som foreløpig er produsert 
uten form for offentlig støtte. 
Dermed har samene endelig 
fått sin egen avis på sitt eget 
snråk.

Stoff til 
neste 
nummer

8. mars nærmar seg, og som 
nemnt ein annan plass på 
denne sida, skal hovudoppsla- 
get for nr. 2/79 av Student
avisa vere om Den Interna
sjonale Kvinnedagen.

For å få variasjoner i opp
slaga, er vi interesserte i å få 
kontakt med folk som anten 
har eit dikt liggjande eller 
kanskje ei teikning, ein plakat 
eller eit bilete som passar til 
stoffet. Konkrete artiklar og 
innlegg om jenter i studiesi
tuasjon er sjølvsagt aktuelt 
stoff. Vi vil dessuten gjeme få 
i gong ein teoretisk debatt om 
kvinnespørsmål.

Redaksjon tek med glede i 
mot evt. andre ideear for 
8.mars nummeret, så sett i 
gong!

Opptak hvert 
semester på samt, 
vit. skap 
grunnfag.

Rådet ved Inst, for samf.vlt har 
fattet vedtak om en to-årig prøve
ordning med opptak også på 
høsten til samf.vitensk. grunnfag. 
Meningen er at man skal gi 
separate introduksjon- og 
avslutningsforelesninger til
høstkullet, og at de i det øvrige går 
inn på den løpende tema- 
undervisning. Ordningen er bl.a. 
ment som et tilbud til personer 
som i utgangspunktet er i arbeid, 
men som pga. arbeidets art har 
vanskelig for å ta permisjon for å 
følge studiesyklusen vår-høst. Det 
er ennå ikke tatt stilling til hvor 
mange som kan tas opp i høst
kullet.

/-------------------------------------------------------- \

Søknadsfrist
Skolene kunngjør søknadsfristene for elever i følgende studie
retninger i videregående skoler: studieretningene for allmenne fag, 
handels- og kontorfag og håndverks- og industrifag.
For andre elever og studenter gjelder følgende frist for utdanning 
i Norge:
1. MARS 1979 - for søkere som er i gang med utdanningen og som 
ønsker å ha midler disponible når undervisningsåret 1979-80 tar til. 
Det kan søkes om utdanningsstønad for opp til et helt studieår 
(høstsemester + vårsemester) om gangen.

Søknadsblanketter
Søknadsblankett A-05 for 1979-80 og rettleiing for utfylling av 
blanketten blir å få ved lærestedet fra ca. 5. februar. Gamle blan
ketter og rettleiinger må ikke nyttes.

Månedssatser m.v.
Månedssatsene for oppholdsutgifter og forskrifter om tildeling av 
utdanningsstønad finnes i heftet «Stipend og lån til utdanning 
1979-80». Dette blir å få ved lærestedet før søknadsfristen 1. mars.

Postadresse: Postboks 195 Økern.Oslo 5.
Kontor: Økernveien 145, telefon (02) 22 27 55.
Ekspedisjonstid: Mandag-fredag 0930-1430. Lørdag stengt.

Distriktskontorer:

• Stavangerkontoret:
Nedre Strandgt. 11,4000 Stavanger, telefon (045) 31951

• Tromsøkontoret;
Prestenggt. 34,9000 Tromsø, telefon (083) 80596.

_________ J

Framdriftsplan for 
studentavisa

Studentavisa kjem ut fire 
gonger i vårsemesteret, kvar 
med åtte sider. Grunnen til 
det låge sidetalet er framleis 
dårleg økonomi.

Planen over deadline og 
utgjevingsdato er ikkje ende
leg fastsett, men i grove trekk 
ser han slik ut:

Nr. 1-79: Deadline 23/1 — 
utg.dato: 6/2.

Nr. 2-79: Deadline 19/2 utg. 
dato: 5.-6./3. Hovudoppslag 
Den internasjonale kvinne
dagen.

Nr. 3-79: Deadline 19/3 — utg. 
dato 3/4.

Hovudoppslag: Barneåret. 
Nr. 4-79: Deadline: Høgst 
utklårt grunna påska. Det er 
mulig vi her kjerr ut med eit 
relativt stutt ekstra-nr. om 1. 
mai og utsetje ordinæmum- 
meret til litt ut i mai. I så fall 
blir deadline sett til kring 
23.-24/4, med utg.dato kring 
8.-10/5.
Hovudoppslag her er meint å 
vere: Familien i krise.

I tillegg til hovudoppslagene 
vil vi sjøvsagt famleis ta inn 
studentsosiale og studentpoli- 
tiske saker, bokmeldingar, 
kultur, m.v.
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Redaksjon:
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Trykt i 1500 eks.
J

Øvre Brei vang igjen
Studentsamskipnaden sitt tredje permanente 

boligprosjekt Øvre Breivang — blei innflytta i 
februar i fjor. Bygget har 97 boligeiningar og kosta 
totalt 7 mill, kroner.

Bygget var langt frå ferdig då det vart teke i bruk, 
men i staden for at utbedringsarbeida skulle avta 
etter kvart som tida gjekk, har dei heller auka i 
omfang.

Vi treng ikkje ramse opp alle feil og manglar ved 
bygget, men det byrjar å få humoristiske 
dimensjonar når ytterveggar må boltast fast til 
resten av bygget. Eller når det er eit stort hulrom på 
øvre sida av bygget som gjer at overflata ikkje tåler 
noko særleg belastning.

Forholda er ikkje fullt så morsomme for leige- 
buarane som har kjensle av å vere i konstant 
innflyttarstemning.

Bygget er under ein kvar kritikk og er eit døme på 
korleis det kan gå når ein følgjer prinsippet om å 
bygge billegast mogeleg. Samskipnaden må no ta 
konsekvensen av skandalebygget på Øvre Breivang 
ved å:
a) Vurdere den organisatoriske oppbygginga av 
Samskipnadens tilsynsverksemd i byggesaker.
b) Ved å gjere skikkeleg greie for utviklinga av 
saksgangen mellom dei impliserte i bygge
prosjektet.

Saka viser ytterlegare det problematiske i at 
administrasjonens verkefelt ekspanderer utover det 
verkeområdet det skal tene: nemleg studentanes 
velferd. Det er ikkje Samskipnadens oppgåve å drive 
forretning i Alta og Harstad. (Som kjent gjeld denne 
forretningdrifta bokhandel og kantine.) NSU-nytt

Statens lånekasse 
for utdanning 

åpner distriktskontor 
i Tromsø for 

Finnmark og Troms. 
Kontoret åpner 
1. februar 1979.

.••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••  

ADRESSE- PRESTENGGATE 34, 9000 TROMSØ
Telefon (083) 80 596

KONTORTID: Mandag-fredag kl. 0930-1430
Lørdag stengt.

I nm hva Slaos stønad en kan fa til utdanning gjennom

Videre gir kontoret opplysning om utdanningstilbud ■ utlandet.
Skeiene og Studentsamskipnaden i Tromso leverer fortsatt ut soknadsblanketter og 

tar imot søknader.
_ cnm før leverer skolene ut utbetalingspapir til sine elever. Studenter

Trornse far fortsatt utlevert sine utbetaiingspapir ved Student- 

samskipnaden i Tromsø

Ny husleigeauke er 
på trappene

I ein fullmaktskomite som var 
oppretta før juleferien av Sam- 
sklpnadsstyret, vart det drøfta om 
Samskipnaden skulle søke om 
dispensasjon frå den generelle 
prisstoppen. 
Dette for:
1. Å korte ned på resepsjons- 
tenesta på Prestvatn med ei 1/2 
stilling.
2. Pålegg av husleiga for alle for å 
vasking på Øvre Breivang.
3. Kompensasjon for auka 
strømpris.

6 & Jul Sørønsen Trykkerier A/S. Oslo

Denne saka kjem etter det 
Studentavisa erfarer opp på fyrste 
styremøte 1 Samskipnaden etter 
jul, ca. 26. januar. Om det då vert 
vedteken å søke dispensasjon og 
om denne vert innvilga, vil det bli 
ei husleigeauking på ca. 10 kr. for 
enkelthyblar.

Dette må studenrepresentant- 
ane i Samskipnaden skarpt 
avvise, — underskotet på 
Samskipnadens budsjett må 
dekkast gjennom ekstra løyvingar 
frå Staten.

Rapport fra 
landsstyre
møtet 20.1. -79

Landsstyremøtet var preget av 
vedtak om arbeidsplan for våren - 
79. Arbeidsplanen er gjeldende for 
arbeidsutvalget og landsstyret. 
Den må brukes som en støtte for 
delegatgruppene.

NSU har brukt en del krefter på 
statlig-byråkratisk arbeid. Det 
må tas opp til vurdering om NSU 
skal delta utvalg der premissene 
for arbeidet er så snevre at 
deltagelse vesentlig betyr spilt 
arbeidskraft.

NSU vil legge større vekt på å 
støtte opp om det lokale arbeidet. 
Spesielt i det fagkritiske arbeidet 
må NSU støtte opp ved bl.a. å 
formidle erfaringer fra andre fag
kritiske grupper.

UNIVERSITETS- OG 
HØYSKOLESAKER

Kampen mot forverring av 
studiebetingelsene gir seg konkret 
uttrykk i:
1. Kampen mot faglig og politisk 
disiplinering av studentene.
2. Kamp for størst mulig student- 
kontroll over studie- og arbeids
situasjon, inkludert eksamens og 
evalueringsformuene.
3. Kamp for muligheter til faglig 
fordypning. NSU vil som ledd i 
dette arbeidet prioritere arbeidet 
med:
a) Eksamens og
evalueringsformer.
b) Ex. phil. DG-ene nedsetter 
arbeidsgrupper som får i oppgave 
å ta initiativ til en debatt om 
ex.phils innhold og struktur. NSU 
gir et. nytt hefte om ex. phil i 
september-79.

STUDENTSOSIALE SAKER
De offentlige tilskudd til 

studentvelferden har relativt sett 
sunket. NSUs arbeid i forbindelse 
med studiefinansieringa må ikke 
ha et snevert «vi vil ha mer» 
utgangspunkt. Arbeidet bygger på 
at målsettinga lik rett til 
utdanning skal realiseres og at 
studier skal kunne være heltids- 
beskjeftigelse hvor faglig 
fordypning og kritisk arbeid 
krever full tid og økonomisk 
sikkerhet.
NSU stiller kravene:

—Kostnadsnormed må ta 
utgangspunkt i Sevaldsons- 
utvalgets beregninger. Den må 
reguleres 1 forhold til lønns
utviklingen i resten av samfunnet. 
For studieåret 79/80 betyr det 
konkret er kostnadsnormen på 
3000 kroner pr. mnd.

Stipendandelen skal utgjøre 40 
%•

— Eget reisestipend.

Samskip
naden 
10 år

Laurdag 20.1.79 var
Samskipnaden i Tromsø 10 år. 
Jubileet vart markert med ein 
lunsj på Prestvatn Studentkafe. 
Eit 50 tals gjestar var innbodne. 
Bl.a. av det ein ekspedisjonssjef 
frå Kirke og Undervisnings
departementet.

I sin tale frå studentane retta 
Per Arnold Dyrkhoren sin spesiell 
apell til KUD om meire pengar til 
Samskipnaden.

Budsjettet er i år gjort opp med 
eit underskot på 600 000 kr. og 
dette kan ikkje dekkast på andre 
måter enn gjennom ekstra 
løyvingar frå Staten.

Dei andre talane, unnteken 
rektor Løcken sin, tok ikkje opp 
slike krav og festa seg heller med 
den rivande utviklinga frå starten 
på bar bakke i 1969 til situasjonen i 
dag med ein omsetnad på 50 mill, 
kr. Aktiviteten omfatter i dag 
boligstiftelsen, kantinedrift og 
bokhandel og er utvida frå reine 
studentvelferd til å omfatte også 
andre utdanningsgrupper.

Direktøren i Samskipnaden, B. 
Kaldhol, gjorde det klårt at vi må 
rekne med at boligprovisoriet i 
Breivika skal gjere teneste nokre 
år til. Når det gjaldt vidare 
utbyggingsplanar er det førebels 
byggestopp i Tromsø, men det 
planleggast 2 boligprosjekt til. Eit 
Storskogåsen 2 og eit på Kvaløya 
med fortrinnsvis familie
leiligheter.

Erik-Oddvar

—Bedre økonomiske betingelser 
for forsørgere.

— Behovsprøvd tilbakebetaling.
— Utdanningssøkende kommer 

inn i trygdesystemet.
DGene må tidlig i semesteret 

starte en diskusjon om noen av 
forslagene eventuelt skal 
sekundært prioriteres.

Samskipnadene vil utvilsomt få 
store problemer økonomisk som 
følge av manglende statlige 
bevilgninger. Utviklinga lokalt 
må fø*ges nøye.

NSU må følge opp arbeidet med 
forholdet for utenlandske 
studenter i Norge. Et sterkere 
engasjement er nødvendig for at 
den restriktive behandling som 
disse studentene utsettes for i dag 
skal opphøre.

INTERNASJONALE SAKER
Det internasjonale engasjement 

høsten 78 har hatt tre hoved
elementer som må følges opp:
1. Støttearbeidet for iranske 
studenter.
2. Situasjonen i BRD med NSU 
deltagelse på Bahro-kongressen 
og Russel-tribunalet.
3. Delegasjonsbesøk i Eritrea.

Dette arbeidet må følges opp 
bl. a. ved å gjennomføre en 
møteserie på lærestedene om 
disse tre emnene.

Forøvrig ble det vedtatt en 
resolusjon som støttet studentene 
i deres protest mot 
samskipnadens nedskjæring av 
bevilgningene til studentsosiale 
tiltak.

Det ble gitt referat fra Bahro- 
kongressen og Russel tribunalet 
og det ble vedtatt en resolusjon 
som fordømte politisk overvåking 
i den vesttyske studentunion. 
(VDS).

Delegatgruppen
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Fiskerifag - ei øy i universi te^ssam^unneti
Som et ledd i å gjøre de 

forskjellige instituttene mer 
kjent for studentene, har Stu
dentavisa denne gangen tatt 
for seg Fiskerifag. Vi har tatt 
en lengre prat med Eirik 
Falch og Jan-Sigurd Johnsen 
fra 1976-kullet og med Arnold 
Jensen som nettopp er ferdig 
og nå innehar tittelen Fiskeri
kandidat og Magne Wrengsted kvalifiserte folk.
som blir ferdig om kort tid.

SA: Hvorfor er det nødven
dig med fiskeriutdanning 
Norge?

Arnold: Andre næringer i 
Norge har hatt høgere utdan
ning i mange år. For eksem
pel fikk landbruket sin høg
skole i 1897, Norges tekniske 
høgskole ble opprettet i 1900, 
og handelen fikk NHH i 1936. 
Det var derfor på høg tid at 
fiskerinæringa også fikk mu
ligheter til å utdanne høyt

i

Magne Wrengsted: Praksisen 
garanterer at alle studenter 
har hatt fiskeslo på nevan.

Jan-Sigurd Johansen: Det er 
vi studenter som ivaretar 
tverrfagligheten.

SA: Hvem studerer fiskeri
fag?
Magne: Det er folk fra stort 
sett hele kyst-Norge. Omkring 
halvparten kommer fra Nord
Norge, ellers er det mange fra 
Vestlandskysten. Men også 
Island, Færøyene og Dan
mark er representert. Sosialt 
sett kan du grovt si at vi alle 
kommer fra fiskermiljø i en 
eller annen forstand, dvs. at 
her går sønner/døtre av red
erskippere såvel som sjarke- 
fiske, og andre innen næringa. 
SA: Hva kreves for å komme 
inn i faget?
Magne: I tillegg til eksamen 
eller tilsvarende utdannelse 
kreves 18 mnd. praksis innen
for næringa. Av dette må ni 
mnd. være sammenhengende 
innenfor fangst eller produk
sjon. Praksisen anser vi som 
svært viktig, og den bør det 
ikke rokkes ved, idet den 
sikrer studentene praktisk 
kjennskap til problemene in
nenfor næringa.
SA: Hvorfor er det så få 
jenter?

Eirik: Det er- fordi kvinnfolk 
er så redde for få fiskeslo på 
nevene — derfor er det bare to 
kvinner som studerer hos oss. 
SA: Hva??! Vil du vi skal 
skrive det i avisa? ?
Eirik: Ja gjerne det. Det jeg 
mener selvfølgelig, er at kvin
ner med tilstrekkelig teoretisk 
praktisk utdanning til å til
fredsstille opptakskravene 
sjelden har den praksisen som 
kreves. Tradisjonelt er det 
vanskelig for kvinner å få 
plass på fiskebåt, og de som 
jobber i produksjonen, f.eks. i 
fileten har sjelden høgere ut
danning. Den skeive rekrut
teringa har en forsøkt utjevne 
med at opptakskravene for 

kvinner er redusert noe, mot 
at de tar det igjen ved som
merjobbing under studiet.
SA: Hva er hovedinnholdet i 
studiet?

Jan-Sigurd: Fiskerifaget er 
bygd som et tverrfaglig stu
dium med samfunnsfag, bio
logi, teknologi og organisa
sjonslære som kjernefag. Pro
blemet er bare at i og med læ
rerne har sin utdanning inna
for hvert av disse tradisjonel
le universitetsfagene, har de 
vanskelig for å «tenke tverr
faglig». I den grad tverrfag
ligheten fungerer, kan du si 
det er vi, som studenter, som 
representerer tverrfaglighe
ten, noe vi kan takke den 
allsidige praksisen for.
SA: Er det mulig å beholde 
en enhetlig ideologi på faget? 
Vi tenker her i forhold til 
landsdelskonflikter mellom 
Vestlandet og Nord-Norge, og 
spennet mellom å ivareta re
derinteresser, såvel som be
hovene til den vanlige sjarke- 
fisker?
Arnold: Som vi har vært inne 
på, kommer vi fra svært for
skjellige miljø, så vi tar ikke 
stilling for noen og mot. 
andre interesser. Vi skal jo 
utdannes til å tjene HELE næ
ringa.

SA: Men står ikke det du nå 
sier i strid i det minste med 
den generelle målsettinga for 
«Universitetet i landsdelens 
tjeneste?» «Nord-norske» in
teresser står jo ofte i motstrid 
tii «Vestlandsinteresser ?» 
Jan-Sigurd: Vel, vi får innsikt 
i problemer for de forskjellige 
deler av næringa, men vi 
mener at det ikke er heldig om 
Instituttet går ut med spesiel
le standpukter. Riktignok kla
ger studentene fra f.eks. Vest
landet over at vi tar opp så 
mye om Nord-Norge, og det 
kan du si er et indisium på at 
vi er mest opptatt av vår 
landsdel.
SA: Hva utdannes dere så til? 
Arnold: I første rekke til fiske- 
rirettlederstillinger i kommu- 
ene, til offentlig administra
sjon, dvs. som planleggere og 
saksbehandlere i fylkene og i 

departementene. Vi jobber 
forøvrig aktivt med for å bli 
anerkjent som egen profesjon, 
pr. idag har vi ingen beskyttet 
tittel, og vi har danna vår 
egen fagforening bl.a.
SA: Hvem kordiurrerer dere 
med på arbeidsmarkedet?
Arnold: I administrasjons- 
jobber blir ofte økonomer og 
jurister foretrukket, og til 
fiskerirettlederstillingene 
som er opprettet i flere kom
muner, er folk fra fiskeristu
diet ved DH i Bodø de ster
keste konkurrentene.
SA: Hvordan står dere i 
forhold til andre fag i konkur
ranse om forskningsmidler? 
Jan-Sigurd:
Det har oppstått tilfeller hvor 
vi har vært inne i kompetan
sestrid med biologer med 
cand.real eksamen. I de til
feller hvor det er blitt stillt 
krav til tverrfaglighet mener 
vi oss bedre kvalifisert.
SA: En sak som har forundret 
oss andre studenter er at dere 
nesten ikke engasjerer dere i 
den generelle studentpolitik
ken. Hva skyldes det:
Eirik: For oss har det viktig
ste målet vært å bygge opp 
vårt eget fag og dessuten 
bygge opp et forhold til fiske
rinæringa. Vi sliter nok med 
studentstemplet som det er: 
så både pga. tida og interesser 
prioriterer vi derfor å ha et 
godt forhold til fiskerinærin
ga.
SA: På hvilken måte jobber 
dere så med universitetspoli
tikken i tilknytning til faget?
Magne: Vi har allmøtet som 
det høyeste organ, og oppmøte 
prosenten er stor. Til forskjell 
fra de fleste instituttene har vi 
personvalg og ikke parti eller 
frontvalg. Dette går fordi vi er 
så få på hvert kull — vi 
kjenner hverandre godt og vet 
hvor de forskjellige står i de 
ulike sakene. I tillegg har vi 
hele tida gjennomført den 
praksis at ingen har lov til å 
nekte å ta på seg verv, og 
ingen får heller sitte i verv i 
mer enn to år. En annen 
uskreven regel er at bare 
saker som angår faget, blir 
tatt opp på all-møtene, for 
møtene blir lange nok som de 
er. Fiskeripolitiske saker av

mer generell karakter dis 
terer vi istedet i Fiskerifa; 
forum.
SA: Hva er det? IF
Eirik: Ff ble startet i Uftig 
er ment å være et åd 
debatt-forun i forhold til ‘I f 
ringa. Som eksempel på □ ( 
kusjonstema kan jeg nevn?. 
to møtene vi hadde i fjor - J i 
linefisket kontra trål og i 
drivgarnfiske etter laks ir1 
hold til andre fangstmåte 
Begge tema av stor 
politisk betydning.

1. Vietnam har invadert 
Kampuchea. 12 vietnamesiske 
divisjonar med flystøtte har 
ved napalm- og splintbombing 
teke kontrollen over byane. 
Dette er ein regelrett invasjon 
på line med invasjonen i 
Norge 1940 og Tjekkoslovakia 
1968. Uansett haldning til Pol 
Pot-regimet må bruken av in
vasjon fordømmast då det 
krenkar prinsippet om nasjo
nal sjølråderett.

Bakgrunnen for invasjonen 
finn ein i to forhold:
a) Vletnams ønske om regio
nalt hegenomi som heng sa
man med tanken om ein indo
kinesisk føderasjon. Laos er 
blitt ein vietnamesisk koloni

fisa

Eirik Falch: Vi har enaldi; 
skeiv rekruttering i forholne 
kvinnfolk. se 

ne/:<

Arnold Jensen: Det er 
at vi blir anerkjent sou^T 
egen profesjon.

z

z
Hva mener NKS, USV og UH ran:

Vietnam . — Kampuchea?
Konflikten mellom Vietnam og Kampuchea stod i fokus for 

verdpressa på nyåret. I samband med det har Studentavisa 
intervjua representantar for Universitetet SV, NKS, (AKPs stu
dentforbund) og eit medlem av Unge Høgre på Unoversitetet.

og Kampuchea er det neste 
skrittet.
b) Vietnam er meir eller 
mindre i lomma på Sovjet og 
det er Sovjet som står bak 
invasjonen. Denne inngår i 
Sovjets planer om å danne ei 
lenke frå Vladivostok, Indo
Kina til det Indiske hav. Føre
målet med dette er å kontrol
lera oljetilførselen til Vestén 
og omkransa Kina.
SA: Er ei slik prinsippiell 
avvising av invasjonar i sam
svar med AKPs støtte til inva
sjon i Ungarn 1956 og Finland 
t.d.
Per Ivar: Ungarn 1956 er eit 
mer komplisert spørsmål og 
det er ikkje mogleg å gå inn på 

det her. Men det står fast at 
det ikkje går an å akseptera 
invasjonar.
2. Utviklinga i Kampuchea 
har vore prega av eit stort 
gjenreisningsarbeid som har 
ført til at Kampuchea i dag er 
i stand til å eksportera ris. 
Utdanningsnivået er blitt sta
dig høgare, og det er mindre 
sjukdom og ein kan i det heile 
tala om store sosiale fram
skritt.

Alle kjelder utanom Ny Tid 
talar om ein massiv vietna
mesisk invasjon på 100.000 
mann. Dette har gjort stil
lingskrig umogleg. Dei kam
pucheanske styrkane har di
for trukke seg tilbake for å 

føra geriljakrig. Styrkane er 
intakt og eit par viktige byar 
er gjenerobra. Vietnam kon
trollerer bare byane og ferd
selsårene. Frigjeringsfronten 
vart danna i Hanoi i desember 
av taktiske grunnar for å 
legitimera invasjonen. Kor
leis kan elles ein frigjerings
front stabla på beina ein hær 
på 100.000 mann, tungt artil
leri og flyvåpen? Vestlege 
kjelder legg liten vekt på 
denne opprørsstyrken

3. Sovjet har sterk kontroll 
over Vietnam. Dette viser seg 
i medlemskapet i Comecon, 
vennskapsavtalen og i at Sov
jet er i ferd med å overta (og i 
praksis bruker) basen Cam- 
kanh. Sovjet er på offensiven. 
USA derimot er på defensiven 
USA har teke avstand frå in
vasjonen og er såleis meir 
progressiv enn Ny Tid. Sovjet 
er den agressive og opadsti- 
gande. USA er hjelpelaus. 
SA: Kva med Kina?
Per Ivar: Kinas hovudstrategi 
er å forena landa i Asia mot 
Sovjets hegmonisme. Kina 
har heile tida støtta Kampu
chea og det er skarpe mot
seiingar mellom Vietnam og 
Kina.

Pål: Vietnam er 
isolert av USA OG W” 
må sjåast i samband r 
nærminga mellom dess«

e
4. OppgAva i dag er* I 

ein brei oponion til *p 
Kampuchea mot Viet'. ’ 
Sovjets aggresjon. 
einaste legitime rep^n 
for Kampuchea. Det
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Kino i endring?
i Vennskapssambandet Norge — Kina 
arrangerte en tur til Kina ved juletider. Vi 
har truffet tre av de fire studentene fra 
Tromsø som var med på turen; Ernst 
Bolle, Elin Johnsen og Roar Hagen. Turen 
gikk til fem byer, blant andre Peking og 
Shanghai. I tillegg besøkte deltakerne en 
folkekommune.

SA: Hva gjorde dere foruten 
å reise fra sted til sted?
Ernst og Elin: Vi besøkte 
skoler på ulike nivå, fabrik
ker, et kinesisk-medisinsk 
sjukehus. Vi så på veggaviser, 
[hørte foredrag og traff studen
ter fra et universitet. Vi var 
på Institutt for nasjonale mi
noriteter og besøkte et barne
pass. Dessuten var vi f .eks. i 
(teater, og vi så akrobatikk o.l. 
framført både av amatører og 
profesjonelle kunstnere. I til
legg hadde vi en del tid for oss 
sjøl hvor vi kunne farte om
kring på egen hand, gå på 
|vanlige restauranter, i butik
ker osv.
Roar: Når du kommer til Kina 
har du et spesielt bilde av 
landet. Det er stort sett dannet 
igjennom vestlige nyhetsme- 
!dia som er ute etter sensasjo
ner, og gjennom måten kine
serne sjøl presenterer seg på, 

i nemlig ved å vise fram det 
beste de har på ulike områder. 
Men når du kommer dit får du 
'et annet inntrykk. Kina er et 
underutviklet land. Hand
krafta er enda uhyre viktig. 
Automatiseringa i industrien 
er lav, og jordbruket er i stor 
grad drevet med handmakt. 

[Du får et levende bilde av de 
problemene kineserne har å 

i stri med og som de i dag 
legger stor vekt på å løse, 
nemlig å utvikle teknologien 
for å kunne heve levestandar
den.

SA:Dere nevnte at dere hadde 
besøkt fabrikker og skoler. 
Kan dere si litt om hvilke 
inntrykk dere fikk, spesielt 
med tanke på eventuelle for
andringer i tida etter Maos

N°rge bør arbeida for ein 
’»v Vietnam i FNs regi.

brei solidaritetsrørsle 
arnpuchea for å støtte 

vs ea °g is°lera Viet-
1 må kjempe for at all 

"trå Norge til Vietnam 
nnstnt - siik sorn Japan

er skjedd mange 
etter «firerban- 

Under kulturrevo-

Ernst: Prinsippet om likelønn 
er fullstendig forkastet.
Elin: Det er ei korrigering av 
den politikken som ble ført 
tidligere.
Roar: Det 
endringer 
dens» fall, 
lusjonen stod «firerbanden» 
for likelønn, det vil si lik lønn 
til alle uansett arbeidsinnsats. 
Det prinsippet ble satt ut i 
livet noen steder. Vi ble fortalt 
at det førte til motsetninger og 
misnøye. I dag følger kineser
ne det prinsippet som Marx 
satte fram for fordelinga av 
godene i et sosialistisk sam
funn på vei mot kommunis
men, — «fra enhver etter evne 
til enhver etter innsats». Dette 
betyr blant anna at det vil 
være lønnsforskjeller. For ek
sempel kunne en erfaren ar
beider tjene dobbelt så mye 
som en ung arbeider, og det 
samme som en direktør.

Derimot er det ikke store 
forskjeller mellom teknikere, 
intelektuelle og arbeidere in
nafor samme aldersgruppe så 
vidt vi kunne se. I tillegg til 
den faste lønna eksperimen
terer kineserne i dag med for
skjellige slags bonussystem
er.
Elin: Kineserne understreket 
at systemet med bonus ikke er 
en universell metode, men noe 
de finner brukbart i dag.
SA: Endringer i det kinesiske 
skolesystemet har vært disku
tert en del.
Roar: Skolesystemet i Kina 
har vært under stadig disku
sjon og endring. Vi fikk inn
trykk av at den politiske 
kampen som var nødvendig i 
en viss periode gikk for langt 
og hemmet undervisninga.

Per Ivar: Sovjet står bak in
vasjonen.

har gjort. Vi kan ikkje gi hjelp 
til eit land som undertrykker 
eit anna land. Alle — uansett 
syn på Pol Pot-regimet må 
foreinast mot Vietnam til 
støtte for frigjeringskampen i

Handkrafta er enda uhyre viktig.

en ikke noe iKort sagt lærte 
skolen slik den var. Firer
banden hadde ei analyse av 
grupper og klasser i det kine
siske samfunnet hvor de inte
lektuelle ble kalt for den 
niende, stinkende kategorien. 
Ernst: Den politiske kampen 
gikk så langt at skoler og 
høgre læreanstalter ble stengt 
og f.eks. brukt til forlegninger 
for militæret.

Roar: Intellektuelle spilte ik
ke noen rolle. De ble i stor 
grad undertrykt og forfulgt, 
sier kineserne i dag. Samtidig 
hadde du massebevegelsen 
som krevde at studenter med 
arbeiderbakgrunn skulle tas 
opp framfor folk med gode 
prestasjoner, og at studenter 
skulle sendes ut på landsbyg
da. Denne linja er forlatt i 
dag. Nå legger de vekt på 
eksamener og politisk nivå.
Ernst: Undervisninga er rett
et inn mot de fire moderniser- 
ingene. De lærer for å yte 
mest mulig i denne prosessen.

Kampuchea.
Pål Christensen, USV
1. Pål: Vi vil først understreka 
det alvorlige i at to land som 
har brote med imperlialismen 
ikkje har vore i stand til å 
løyse motseiingane gjennom 
forhandlingar. Mangelfull sik
ker informasjon om grense
konflikten, den politiske ut
viklinga i desse landa og situa
sjonen i dag gjer det vanske
leg å koma med bastante 
konklusjonar. Det verkar li
kevel heilt klart at Vietnam 
har gått inn i Kampuchea med 
regulære styrkar og bidratt til 
å styrta Pol Pot-regimet sa
man med opprørsrørsla 
KNUFNS. Ut frå vårt prinsi
pielle syn på korleis motsei
ingar mellom ikkje-kapitalis- 
tiske land bør løysast, tar vi 
avstand frå Vietnams hand
ling. Førebels er det uklart 
kor stor massebasis KNUFNS 
har og kva politikk rørsla vil 
føre. Dette opprøret må ein 
sjå på bakgrunn av den bru
tale og isolasjonistiske poli
tikken som Pol Pot-regimet 
har ført.
2. Pål: Bakgrunnen for det 
som skjer finn vi i tre forhold: 
a) Grensekonflikten som har

Roar: De legger vekt på 
karakterer og at folk er flinke. 
På vårt spørsmål om ikke 
dette kunne føre til at det 
utviklet seg en ny elite i Kina, 
fikk vi til svar at dette var en 
kortsiktig, nødvendig politikk 
for å skaffe ekspertise på de 
ulike områdene.

SA: Dere nevnte de fire 
moderniseringene. Hva går de 
ut på?
Ernst: De ble vedtatt etter 
Firerbandens fall, og de går ut 
på å utvikle vitenskapen, jord
bruket, industrien og militær
vesenet.
Roar: Målet er å gjøre Kina til 
et moderne sosialistisk land 
innen år 2000.
SA: I massemedia refereres 
det ofte til veggaviser i Pe
king. Hva er disse veggavis
ene, og hva tar de opp?
Elin: De er både spontane 
ytringer og offisielle meddel
elser. Vi fikk oversatt en del 
av dem på den Demokratiske 
Mur i Peking, og de handlet 
om alt mulig.

sin bakgrunn heilt tilbake til 
den franske kolonitida. Etter 
1975 har denne konflikten 
blussa opp. Etter vår vurde
ring verkar det klart at Kam
puchea har vore den agressive 
parten i konflikten og har 
avvist alle forslag om freds
förhandlingar — seinast 5. 
februar 1978.
b) Vietnam er inne i ein 
katastrofal økonomisk situa
sjon — først og fremst p.g.a. 
øydeleggingar under den lang
varige kampen mot USA-im- 
perialismen, men og p.g.a. 
flomkatastrofen i fjor. I denne 
situasjonen er dei 300.ÖÖÖ 
kampucheanske flyktningane 
og oppretthaldinga av eit stort 
militærapparat ei enorm be
lastning på den vietnamesiske 
økonomien. Kampucheas næ
re forhold til Kina (20000 
kinesiske rådgivarar) og kon
flikten på grensa mellom Kina 
og Vietnam har ytterlegare 
auka spenninga i området.
3. Pål: Vi vil først slå fast at vi 
ikkje ser på konflikten som ut
trykk for at desse regima er 
marionettar for stormaktsin- 
teresser. Det er klart at Viet
nam er blitt forsøkt isolert av 
USA og Kina i den seinare 

Ernst: Andre steder hvor 
Firerbanden hadde hatt et 
sterkt grep, var ikke vegg- 
avisformen utviklet. Der var 
det ikke veggaviser. Mens det 
i Peking og Shanghai var 
veldig mange.
Roar: Demokrati ble mye 
diskutert. Men dette blir i den 
vestlige verden framstilt på 
en måte som passer pressen. 
De finner kanskje en vegg
avis, skriver den av og pre
senterer den som om den er 
det offisielle synet mens den. 
egentlig bare gir uttrykk for et 
minoritetsstandpunkt.
Ernst: Alle vestlige tanker om 
hva som skjer i Peking blir 
hentet fra den Demokratiske 
Mur. Men denne utgjør jo bare 
en liten del av veggavisdebat- 
tenihele Kina!
Elin: Mye direkte feilinforma
sjon finnes også. Da vi kom 
hjem stod det i avisa at 
Mao-mausoleet stengte 24.de
sember — «som et ledd i 
oppgjøret med Mao-myten». 
Den dagen var vi der sammen 
med flere tusen kinesere. -

tida, særleg etter at Vietnam 
tok avstand frå Kinas utan
rikspolitikk. Dette må ein sjå i 
samband med tilnærminga 
USA-Kina. Vietnams forhold 
til Sovjet i dag må ein sjå i lys 
av dette. Likevel meiner vi at 
Vietnam står for ein relativt 
sjølstendig politikk.
4. Pål: Situasjonen i dag er 
uklar. Vi veit ikkje kor stor 
massebasis og kva politikk 
KNUFNS står for og heller 
ikkje veit vi i kor stor grad 
KNUFNS er sjølstendig i høve 
til Vietnam. Vi vil oppmoda 
Vietnam om å trekka dei regu
lære styrkane tilbake, men vi 
vil bekjempa reaksjonens 
forsøk på å isolere Vietnam. 
Ein slik isolasjon vil ikkje 
vera i det vietnamesiske fol
kets interesser og vil bare 
pressa Vietnam inn i eit av
hengighetsforhold til Sovjet.
Geir Riise, studerer medisin, 
medlem av sentralstyret i 
Unge Høgre.
1. Det er galt av ei stormakt å 
intervenere overfor eit 3. land 
for å påverka politikken i 
dette landet. Dette er uheldig 
uansett om det er USA eller

Forts, siste side
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BOKANMELDELSER
Fagkritikkens rolle og funk

sjon på universitetene og 
andre høyere skoleslag har 
hittil vært oppsplittet, isolert 
og svært begrenset. På de 
ulike fag har det og blir det 
imidlertid drevet et vist fag
kritisk arbeid. Denne aktivitet 
som tross alt eksisterer, har

Det indre liv på universitetet

det vært få forsøk på å 
systematisere. Det er på 
dette området at et fagkritisk 
tidsskrift har en funksjon å 
oppfylle. Intensjonen med det 
norske fagkritiske tidsskrift
et, SPOR, som hittil er kom
met ut med fire nummer, er å 
dekke den fagpolitiske aktivi
tet og engasjement ved de 
høyere læresteder. Student- og 
universitetspolitikk, forståel
se av studentenes samfunns
messige situasjon og funk
sjon, forståelse av samfunn, 
ideologi og vitenskap er stikk
ord for hvilke temaer som har 
stått i fokus for artiklene i 
SPOR.

SPOR nr. 1 som kom ut i 
1977 konsentrerte seg om pro
blemstillinger fra psykologi, 
realfag, geologi og historie. 
Dette nr. er dessverre utsolgt. 
Dobbeltnummeret 2/3 og nr. 4 
kan derimot fortsatt skaffes. 
Metodeproblemer innen sosio
logi og beslektede samfunns
fag var temaet for nr. 2/3. 
Sentralt sto blant annet en 
artikkel med en kritikk av 
Helleviks metodebok — en 
annen artikkel gikk inn på en 
kritisk vurdering av aksjons
forskninga og flere artikler 
var viet problemer inne marx
istisk statsteori. Hvert num
mer av SPOR inneholder des
suten bokmeldinger, biblio
grafier og rapporter fra lærer
stedene.

«Det indre liv på universi
tetet» var tittelen på SPOR, nr.
4. Perspektivene og synspunk
ter fra artiklene i dette num
meret vil trolig komme til å 
prege den studentpolitiske

SPOR -
Norsk tidsskrift 
for fagkritikk

Av Rune Hagen
praksis i framtida. Hvordan 
skal progressive studenter bli 
istand til å overskride det 
kapitalistiske samfunns indi- 
viduasliserende og usolidaris
ke samværsformer? Vi må i 
langt høyere grad enn tidlig
ere ta fatt på et kritisk 
oppgjør med de omgangs- og 
samværsformer som preger 
vår egen situasjon på univer
sitetet. Den sosialisering som 
foregår på universitetsinsti
tusjonene fremmer karrieris- 
tiske tendenser både blant 
lærere og studenter. Artiklene 
i SPOR 4 er et forsøk på å 
gjøre marxismen mere poli
tisk relevant gjennom inn
dragelse av flere aspekt ved 
akademikernes livs- og be
hovssituasjon. Her er det med 
andre ord mye bra nytenkning 
å finne i forhold til tradisjonell 
student- og universitetspoli
tikk.

Fagkrtikk på Historie blir 
tema for et av de neste 
utgivelsene av SPOR. Lære
bokkritikk (bl.a. av Hoyt, 
Palmer, «Vekst og Velstand» 
m.m.) og kritikk av hvordan 
sentrale historiske emner be
handles i pensumlitteraturen 
vil komme til å stå sentralt. 
Dette nummeret av tidsskrif
tet vil spesielt henvende seg til 
historiestudenter på grunn- og

mellomfags nivå. En giuippe 
historiestudenter fra Troms 
har ansvaret og redigering og 
tildels skriving av «historie- 
SPOR».

Sosialpedagogikk, politi- 
vismekritikk. iemaer innen 
juss, litteratur og psykologi er 
ting som også vil bli tatt opp i 
kommende utgivelser.

SPOR ønsker å ha nær 
kontakt med brukerene av 
tidsskriftet. Vi er interessert! 
reaksjoner på det som blir tatt 
opp, tips om hva vi bør ta opp i 
kommende utgivelser, og vi 
tar gjerne imot stoff fra 
leserne. Interesserte kan hen
vende seg til undertennede 
som er SPOR-kontakt i 
Tromsø, eller til SPOR^akl-- 
sjonen i Bergen. (SPOR, Boks 
96, 5014 Bergen Univ.)

SPOR 2/3 koster i løssalg kr. 
24 (178 sider), mens SPOR 4 
koster kr. 18 (84 sider). Vi 
oppfordrer deg til å tegne 
abonnement på nr. 5-8 (om
trent 300 sider) for kr. 60. 
Abbonement kan bestilles ved 
å skrive til Spor, eller ved å 
sette inn kr. 60 på postgrrooort 
3 98 41 76 (merk giroen: Abb. 
5-8).

Rune Hagen

Er marxismen ein ideologi f or terroristar?
Bokmelding av Alf Olsen

I fjor haust kom den norske 
omsettinga av André Gluck- 
mann's «Kokkepiken og men
neskeeteren». Både når det 
gjeld diskusjon om marxis
men generelt og debatten på 
den politiske venstresida og 
denne sitt forhold til marxis
tisk teori og praksis, er dette 
ei viktig bok.

Korkje marxist eller 
«reaksjonær»

Forfattaren var blant dei 
sentrale personane under 
Maiopprøret i Frankrike i 
1968. Men «Kokkepiken og 
menneskeeteren» er skriven 
av ein annan person enn han 
som stod på barrikadane for 
snart elleve år sidan. Boka er 
skriven av ein anti-marxist — 
det kan det vera liten tvil om. 
Men Glucksmann blir ikkje 
«reaksjonær» av den grunn. 
Derfor er det like vanskeleg 
for dei som kallar seg marx
istar å sjå bort frå Glucks- 
manns synspunkter eller «tie 

han ihel» utan videre som det 
er for dei «reaksjonære» å 
trykka han til brystet. Det er 
nett dette som har skjedd 
hittil i Noreg. Det ser ut til at 
båe sidene i debatten — i den 
grad ein kan tala om ein 
debatt — er like opphengde i 
den logikken som går ut på at 
«den som ikkje er med oss, er 
mot oss». (Sjå t.d. s.76)

Kva er det «nye» hos 
Gluckmann?

Gluckmann er ofte blitt 
omtala som ein av dei «nye» 
filosofane i Frankrike. Men i 
filosofien er det alltid særs 
vanskeleg å bestemma kva 
som er «nytt» i kvalitativ 
forstand. På dette punktet er 
heller ikkje «Gluckmann 
«ny». Han har tilknytnings
punkt både til den anarkistis
ke tradisjonen, men på ein 
måte til den franske eksi
stensialismen. Dette vil eg 
grunngje ved å visa til Gluck- 
mann's syn på staten (jfr. ss. 
9-11, 48, 82) og Gluckmanns 
påstand om at marxismen må 

vurderast ut frå sine histo
riske resultat (t.d. konsentra- 
sjonslægra i Sovjet) og ikkje 
ut frå sine intensjonar (t.d. å 
frigjere alle undertrykte. Her 
er han heilt på line med Albert 
Camus som i striden med 
Jean Paul Sartre på 1940- og 
50-talet kravde at sanninga 
om dei sovjetiske konsentra- 
sjonslægra måtte avslørast 
for einkvar pris.

Det «nye» hos Gluckmann 
er m.a. at han reiser proble
ma på ein annan måte enn 
andre, dvs. at han samstundes 
som han forkastar marxismen 
som såvoren fordi han meiner 
at marxismen med nødvende 
medfører terrorisme, så går 
han og sterkt til felts mot den 
vestlege kulturen og det øko
nomiske grunnlaget som den
ne kviler på. Såleis jamnfører 
Glucksmann dei økonomiske 
forholda på 1920- og 193(0t^aaet i 
Sovjet-Unionen med tilhøva i 
England i den første fasen av 
kapitalismen på 1500- og 1600 
talet: «At Ruslands vestlig- 

gjørelse definitivt kulminerer 
under marxismens banner, 
burde ikke lede oss til å søke 
unnskyldninger ved å postule
re et slektskapsforhold mel
lom marxismens «feil» og 
Russiands «tilbakeliggenhet». 
Marxismen var Vestens frem
skutte spydodd i Russiand. La 
oss heller spørre om forhol
dene mellom vestens praktis
ke og teoretiske imperialisme 
og marxismens teoretiske og 
deretter praktiske imperialis
me». (s.87)

Form og innhald
Sjøl om Glucksmann er fag

filosof skriv han ikkje på tra
disjonelt fagfilosofisk vis. Sti
len hans er ltterær, men det 
hindrar han ikkje å ta vare på x 
dei filosofiske poenga. Forma 
skil seg ikkje på noko punkt 
frå innhaldet.

Gluckmann nyttar Solsjenit- 
syn som referanseramme (t. 
d. GULagarkipelet), men og 
andre sovjetiske opposisjo
nelle (Kravsjenko). Mykje av 
keldematerialet Glucksmann

i 
gjer bruk av er forresten 
uhyggeleg leenad. Men det rr 
ikkje eå rart då det er koe 
eentraejonelægra — eette i 
eyetem av marxistar — som 
er bokas innhaldemeeeige ho- * [ 
vudtema. Her eet Glucle 
mann plebeen, dve. folket opp0 
mot herekarane eom under
trykker folket. Det er pletten ia 
ei oppgåve å gjere motstander 
(e.23), og ein må ikkje Srore e 
tieera over dette, men gjere et 
noko praktiek, hevdar forfat-1 
taren. ii<

Alt dette gjer «Kokkepkcen le 
og menneskreteren» til ei epæ ut 
nande og interessant bok om ar 
eit gammalt tema. Men føre- Ut 
eetnaden for å ha utbytte av Dr! 
ein eventuell leenad, er at ein »et 
gir eeg i kaet med boka utan 
fordomar — i alle høve eit 
etykke på veg.

«Kokkepiken og meirneske 
eteren».
Gyldendal Norsk Forlag, Oslo 
1978.
Fakkel-serien.

Glucksmann, Gulag, gulasj eller marxisme
Av Eirik Fiva

Kamerat Alf Olsen hevder 
at «marxister» har tidd A. 
Glucksmann ihjel. Det er feil: 
jevnfør f.eks. forrige «Stu- 
dentforum» «Kontrast» 74, 
hvor den nyoppussede franske 
filosofi er hovedtema. AO 
hevder at ex-maoisten AG 
skriver viktige ting, f.eks. .at 
marxismen med nødvendig
het medfører terrorisme. AO 
stiller etter mitt syn ikke radi
kale nok spørsmål ved AG's 
anti-marxistiske (og anti-ka- 
pitalistiske) tankegods, og 

bokmeldinga gir folk det feil
aktige inntrykk at marxismen 
etterlates målløs. «Kokkepi
ken og menneskeeteren» (Le
nin og Stalin) og «Herreten- 
kerne», kan imidlertid leses. 
på en marxistisk måte:

Leninismen-stalinismen 
skandaliserte sosialismens 
idé om det radikale og privi- 
legiefrie demokrati for alle på 
alle områder: I stedet prakti
serte bolsjevik-partiet et dik
tatur som var på sitt verste 
under «Moskva-prosessene». 
Stalin var en stor kontrare- 
volusjonær. AGs kritikk av 
konsentrasjonsleire, partidik- 

tatur med tilhørende «herlig
heter», rammer AKP/NKP/ 
KUL, som på forskjellig vis vil 
gjenreise arven etter Stalin. 
Et av poengene lyder etter 
min omskriving: På den ene 
siden hevder AKP: «det er 
rett å gjøre opprør», og 
«kjemp ■ for de demokratiske 
rettene». På den annen side 
har gruppen prinsippfestet: 
«sosialisme er lik AKPs ■ dik
tatur på vegne av proletari
atet», og «det er ikke rett å 
gjøre opprør mot AKP».

Om målet er det klassefrie 
samfunn, oppheving av utbyt
ting og avskaffelse av men

neskers herredømme over 
mennesker, er det paradok
salt å gå inn for å fremme 
dette målet med tvangens og 
ufrihetens midler. Sosialisme 
kan bare tenkes SOM DEMO
KRATI : Virkeliggjøring av de 
liberale friheter som er be
grenset til det politiske nivå 
under kapitalismen, og som i 
dag bare kan nyttes fullt ut av 
et lite mindretall. Det er helt 
klart at en marxisme som har 
brutt fullstendig med Stalin- 
fraks jonens teori og praksis, 
og som ser sosialisme lik mest 
mulig demokratisk forvalt- 
ning/produksjon av mennes

kenes allsidige behovstiireeds- 
stillelse, slett ikke treffes a' 
AGs kritikk. På lang sik' 
kjemper altså sosialistiske de - 
mokrater for noe helt annet 
enn sosialdemokratisk styring 
av den borgerlige staten, elle1 
proletariatets diktatur.

Gjør opprør!, 
sier AG, men vinn for all del 
ikke seier: En seirende opP 
rører er en ny herre, som 
fortjener AGs støtte. Av 
filosofi påkaller nok medlianeS 
interessex ■ men den legger 
opp til politisk likegyldighet- 

«Tekstene» (f.eks. StøW- 
partihistorie E .F.) står rettos 
slett ikke til tjeneste

Forts, neste side
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Men hvor henter du dine kunnskaper fra? 
Kunnskapsbøkene fra Pax gir deg alternativ 
informasjon, og setter fag og forskning i et 

samfunnsmessig perspektiv. Her er noen nyheter 
ved semesterstart:

1'19™

TIDSSKRIFT FOR 
ARBEIDERBEVEGELSENS 
HISTORIE
Arbeiderbevegelsen og of tenthqnet en

Tidsskrift 
for arbeider
bevegelsens 
historie 1/79 
Tema: Arbeiderbe
vegelsen og 
offentligheten.
Kr. 45,- (Kommer 
med 2 utgaver i 
året. Årsabonne
ment:
Kr. 75,-)

Anders Wirak:
Behov, utvik
ling 
og verdier
Framtredende skan
dinaviske' forskere 
drøfter disse spørs
målene på tverrfa
glig basis. Grunn
lagsproblematikk i 
sosialpsykologi, so
siologi, sosial
antropologi og øko
logi.
UniPax. Kr. 61 ,-

Fredrik Engelstad 
/Svein Haugsg- 
jerd:
Samspill og 
endring 
i familien
Familieteoriens 
grunnlag. I. bind av 
en tobindsutgave 
med bidrag av noen 
av pionerene innen 
familiebehandling. 
UniPax. Kr. 73,-

Minikatalog kunnskapsbøker 79
1 bokhandelen finner du nå en gratis Minikatalog over kunnskapsbøker fra Pax: Mer enn 

100 titler ordnet etter tema. 1 katalogen finner du tilbud på bokverker. Kjøper du dem 
samlet, får du dem til rimeligere pris.

Fås i bokhandelen! H Pax forlag

jWCKSMANN - 
:orts. fra side 6

Maktutøvelse, de er selve 
ienne maktutøvelsen, de un- 
Mvinger mennesker». (Her- 
tetenkerne s.57) AG har rett i 
It tekst-materiell kan for
midle makt/avmakt. Derfor 
mener jeg at det er viktig som 
’Utopisk» mål i et evt. godt 
am funn, at alle gis materi- 
Be muligheter til å kunne 
orholde seg kritisk til tekster, 
tø betyr bl.a. at vi kontinu

erlig skal kritisere, fastholde, 
forkaste og videreutvikle også 
marxistiske innsikter.

Funksjonsforklaring 
er forsøk på totale analyser, 
som i følge AG, må forkastes 
som herretenking. Det er et 
underlig krav, fordi det vil 
innebære at vi f.eks. må gi 
avkall på systemanalyser av 
typen: «Kapitalens primære 
mål er produksjon av mer 
profitt, menneskelige behov 
kommer i annen rekke». Skal 
vi avskaffe kapitalmakten, er 
det praktisk nødvendig å hol-

J. D. Be r nal:
Vitenskapens 
historie
Bind 4: 
Samfunnsvitenskap 
ene/konklusjoner. 
Nå foreligger firebi- 
ndsverket om viten
skapens utvikling 
gjennom menneske
hetens historie 
komplett! Samlet 
pris: Kr. 350,-

de fast på slike systematiske 
analyser. AG’s antiteoretiske 
bidrag består av (bevisst) 
usammenhengende protest
tanker som kan sette etter
tanken i sving hos den som er 
opptatt av uakseptabel auto
ritet. Morsomme, anti-autori- 
tære, folkelige glucksmann- 
ske collager etterlater leni- 
nismen-stalinlismen måpen
de. Marxismen, derimot, bør 
svare AG med ytterligere å 
intensivere den internasjonalt 
pågående debatten om sosia
lisme og virkelig demokrati.

Oppslutninga om høstens kroer 
og møter viser at Studenter- 
samfunnet igjen har blitt hva det 
engang var, studentenes viktigste 
forum for politisk kamp, og 
kroene et bra sted å tilbringe 
lørdagskvelden. Over 2000 solgte 
billetter og nærmere 300 medlems 
kort viser at vi har appellert til 
mange forskjellige interesser og 
tatt opp de sakene som folk er 
opptatt av. Dette semesteret 
kjører vi videre i samme spor og 
håper å nå enda lenger.

PLANENE FRAMOVER
VI vil satse på å utgi to 

programaviser denne våren, bl.a. 
for å få i gang diskusjonen før 
møtene og for å kunne fortsette 
dem etter møtene. Når avisa 
kommer ut vil vi ha arrangert to 
møter om Vietnams invasjon i 
Kampuchea, men denne 
diskusjonen bør fortsette slik 
diskusjonen om USA i Vietnam 
gikk helt fram til inntrengerne var 
kasta ut. Styret er valgt på en klar 
antiimperialistisk plattform, og vi 
skal gjøre vårt for at ingen 
trenger å tvile på at det en gang så 
stolte Vietnam i dag har skiftet 
karakter til å bli Asias Cuba.

Vi vil også ta opp Cuba og 
Sovjets rolle på Afrikas hom, der 
de nå følger prinsippet: «Skal du 
fange fisken må du fjerne haveb>, 
dvs. skal de ta knekken på de 
eritreiske frigjøringsbevegelsene 
må de fjerne befolkninga fra 
Eritrea. Eritreerne lever i dag 
som flyktninger i fjellene og i 
Sudan. La oss gi dem vår støtte!

...og så en kommen
tar fra USV

Studentavisa har spurt Lars 
Inge Terum i Universitet SV om 
deira deltaking i
Studentsamfunnet:

— USV vil prioritere Student 
samfunnet på same måte som i 
haustsemesteret dvs. at vi er 
interesserte i å delta i tre-fire 
avtalte møte. Denne noko låge 
prioriteringa har samanheng med 
at vi meiner at debattane med 
AKP i samfunnet i den noverande 
politiske situasjonen ikkje er

Pressemelding fra KUL

Her i Norge ser vi hvordan 
myndighetene prøver å trumfe 
gjennom Etableringsloven for å 
spare inn på krisebudsjettet. 
Denne loven skaper ikke flere 
leger, den bare reduserer antall 
leger på sykehusene der folk 
allerede dør mens de står på 
venteliste. La oss ikke lure av at 
noen sier at legene er «priviligerte 
og bortskjemte». Torsdag 1/2 blir 
det konfronta8jonsmøte med 
fylkesordføreren, en distriktslege 
og en sykehuslege.

Årets «julegave» til Alta/Kauto- 
keino- befolkningen skal vi i 
samarbeid med «Folkeaksjonen 
mot utbygging» gjøre til årets 
mareritt for «kraftsosialistene» 
på Stortinget. Altafolket 
presistere at vassdraget ennå ikke 
er utbygd, så vi kan vente oss 
friske diskusjoner og en het 
sommer.
Fredag 9/2 blir antagelig datoen 
for dette møtet.

Etter det krisebudsjettet som 
kommunestyret vedtok nylig, har 
vi invitert Tromsø AP og Sigurd 
Allern til å Innlede om 
«Økonomisk krise betyr sosial 
nedrustning», fredag 16/2.

På kroene kommer vi til å få 
Tromsøgrupper til å spille til dans 
på lørdag. I tillegg får vi besøk av 
Jack Berntsen og Heimeverns- 
laget. Vi anbefaler å kjøpe 
medlemskort, det lønner seg hvis 
du har tenkt deg på mer enn fire 
arrangementer og i tillegg gir det 
stemmerett på general
forsamlinga.

Styret i Studentersamfunnet

spesielt viktige. AKP
representerer ikkje noka politisk 
kraft lenger og kampen mot 
høgrekreftene er viktigare.

Ved sida av møtet om 
Vietnam/Kampuchea, er vi 
innstilte på eit debattmøte om 
Kina sin utanrikspolitikk. Dei 
andre tema er ikkje drøfta med 
Studentsamfunnet, men vi er 
mellom anna Interesserte i å ta 
opp miliitærpolitikk og eit kvinne
politisk tema.

Du vet — at UNIBOK er stedet 
for alt studie
materiell.

Vet du — at UNIBOK også er 
stedet for vanlig 
skjønnlitteratur, 
hobbylitteratur og 
papirrekvisita?

Vet du —
at du får 10 % 
studentrabatt 
på utenomnordisk 
litteratur 
mot framvisning 
av gyldig studiekort. UNIBOK

Følgelig — trenger du kun én 
bokhandel, nemlig

UNIVERSITETSBOKHANDEL
Roald Amundsens plass 1 

- tlf. 81012

Studentavisa har fått ei presse
melding fra Kommunistisk 
Universitetslag i anledning av at 
organisasjonen avholdt sin 3. 
kongress 1 desember i fjor. 
Meldinga er så lang at student 
avisa ikke ser seg i stand til å refe
rere alt, men har laget et sam
mendrag : «Kommunistisk
Universitetslags 3. kongress ble 
en oppfølging av og stadfestelse 
på at Kommunistisk Universitets
lag er den eneste student 
organisasjon som har tatt et 
endelig oppgjør med grupper som 
AKP og SV på et marxistisk 
grunnlag.» «Kongressen vedtok 
en rekke resolusjoner som på den 
ene siden setter den 
kommunistiske teori og politikk i 
kontrast til den småborgerlige 
sosialismens reaksjonære karak
ter og som på den andre side angir 
arbeiderklassens selvstendige 
politiske linje overfor kapitalen, 
dens stat og LO».

«Kongressen vedtok et hilsnings 
telegram til det sosialistiske 
Albania, en resolusjon om kontra- 
revolusjon i Kina og en revolusjon 
om det leniniske parti».

i Kina og en resolusjon om det 
leninske parti.»

«Den kinesiske sosialistiske
revolusjonen under ledelsen av 
Mao og den senere kontra
revolusjon etter hans død er en 
historisk erfaring som setter
spørsmålet 
kommunistiske 
forgrunnen. 
Universitetslag

om det
parti i 

Kommunistisk 
har gjennom

denne erkjennelsen utdypet sitt 
forhold til Kommunistisk
Arbeiderforbund som idag i stadig 
høyere grad framstår som det 
partibyggende sentrum 1 Norge. 
Denne anerkjennelsen av 
Kommunistisk Arbeiderforbund 
som det kommunistiske sentrum
er en forutsetning for at 
Kommunistisk Universitetslag 
ikke forfaller til en ren fortolker
av verden. Denne anerkjennelsen 
er forutsetningen for at 
Kommunistisk Universitetslag 
kan gripe positivt inn i kampen 
mellom borgerskap og
proletariat.

Kongressen valgte K.
Bjørgen gen til ny formann».
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Liv Lundberg

Men så sølete strender 
så skitne sjeler 
så lovmessig.

Kapitallogikk
Tårn av ond vilje og begjær 
slår ring rundt landet. 
Plattformer glir under folket 
og seiler avsted i en sky av olje 
mot de fjerne kyster av gullandet 
med de store, mørke profittjungler.

Historisk klubb
Historisk klubb er en forening 

som ble startet for vel fem år 
siden av historiestudenter og 
lærere ved Universitet i Tromsø. 
Klubben er imidlertid åpen for al
le interesserte og altså ingen 
eksklusiv akademisk forening.

Klubben går nå inn i sin sjette 
årgang. Vanligvis arrangeres det 
4-5 møter hvert år, sammen med 
et seminar som legges til et eller 
annet sted i landsdelen. Seminaret 
i fjordhøst hvor arbeidet med 
lokalhistorie og bygdebøker var

hovedtemaet, ble eksempelsvis 
lagt til Mosjøen. Primært er det 
lokalhistoriske temaer fra 
landsdelen som taes opp på 
møtene, men klubben har også 
tatt initiativet til ekskursjoner, 
debattkvelder med panel
diskusjoner av bredere samtids
aktuelle problemer.

Programmet for 1979 er ennå 
ikke klart, men vi håper blant 
annet til høsten å få til et seminar

om Nord-norsk arbeiderbevegelse 
— det vil falle naturlig å legge et 
slikt seminar til Narvik eller 
Sulitjelma. Pormorhandelen,
jembaneforiengelse, hurtigrutas 
historie og framtid m.m. er møter 
vi for tiden arbeider med å få 
istand. Det første møtet i år vil bli 
om Nord-norsk kulturarbeid — 
sansynligvis vil møtet finne sted 
tirsdag 13. februar.

Bjørn Hall-Hofsø fra «Nordlys»

har sagt seg villig til å inn? 
debatt om hvordan Nort 
kultur har og bør funge 
arbeider med å få til et par 
folk fra Nordisk, Nort 
Magasin, Nord-norsk Viss 
m.m.

For nærmere infomna= 
program vises det til oppr 
annonsering i lokalpeessa.
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Sesongstart i Tromsø filmklubb

På det første styremøtet i 
Filmklubben etter jul var første 
sak på dagsorden: «Skal vi 
fortsette — eller skal vi bisette?»

Denne pessimistiske opptaken 
bunner seg i de vanskelige 
arbeidsforholdene klubben har 
hatt i høst da en del av de første 
styremedlemmene reiste fra 
byen.

Noen bisettelse kommer likevel 
ikke på tale. Vi oppfordrer alle 
som kunne tenke seg å jobbe med 
film til å ta kontakt med oss. En 
del folk har allerede gjort det, og 
vi i Tromsø filmklubb går inn for 
et godt nytt filmår i 1979.

Sesongen starter lørdag 3. 
februar på Fokus
forhåpentligvis med en 
musikkfilm. Nye og gamle kino
gjengere ønskes velkommen til 
denne og de neste forestillingene 
dette semesteret.

Filmklubben kan det opplyses at 
den har ca. 600 medlemmer pluss 
et styre på 9 personer som står 
ansvarlige for programmet. 
Filmene blir vist hver lørdag kl. 
14.30 i Fokus kino, entre kr. 5,- for 
medlemmer. Medlemskort for et 
halvår koster kr. 15,-.

Vårens program består av et * 
tema fordelt på 5 filmer pluss 8 
enkeltstående filmer. Temaet skal 
ta for seg utviklingen i sovjetisk 
film med utgangspunkt i 
klassikere som Eisenstein og 
Pudovkin.

Ellers har vi sikret oss en del 
god film som er på korttidsimport. 
Vi nevner i fleng: «Pueblo Chici», 
en film om indianske småbønders 
kamp mot fattigdom og rase
fordommer i Bolivia. «Den ene
synger», En fransk film som
gjennom to kvinners liv 

registrerer hva som har skjedd i 
kvinnebevegelsen i løpet av de 
siste 10-12 åra. «Vera Romeyke ist 
nicht tragbar», en Vest Tysk film 
om yrkesforbud i dagens 
Tyskland. «Perfeksjonisten», en 
tsjekkisk film om 30-åra og 
fascismen som slår ut hos en 
begravelsesagent som i all 
borgerlighet passer sin gesjeft. 
Dessuten har vi klart å skaffe den 
svenske musikkfilmen «Vi har vår 
egen sång», som blir en av de 
første filmene i år.

Det blir generalforsamling i 
filmklubben onsdag 14. mars i 
Aagaardsalongen, hvor
interesserte kan stille til valg i 
styret. Som sagt, nye krefter vil 
bli hilst velkommen, så ta like 
godt først som sist kontakt med:

Anne Lind, Samf. vit. gr. fag. 
For styret i Tromsø Filmklubb.

Fra en av vårens filmer: «Klubben» som handler om ungdontf

Vietnam —

Forts, fra side 5

Sovjet som står bak. Tiltak 
mot eit land må ikkje skje ved 
militær intervensjon. Deri
mot må ein gå inn for tiltak 
gjennom FN mot land som 
ikkje følger menneskerettane. 
Eg tar derfor avstand frå den 
Sovjet-støtta vietnamesiske 
invasjonen. Dette til trass for 
at det har vore ei uheldig ut
vikling i Kampuchea, noe som 
vart dokumentert i Kampu- 
chea-høyringa i Oslo i fjor.

SA: Du går mot militær inte- 
vensjon i andre land, og 
nemner USA og Sovjet. Kva 
slags amerikansk interven
sjon er det UH vil kritisera? 
Geir: Vi beklager USAs en
gasjement i Vietnam. Då vi 
støtta USA si krigføring her på - 
60-talet, hang det saman med 
at dei politiske tilhøva var 
annleis då. Stormaktene had
de då ei moralsk legitimitet i 
verdensoponionen til å funge
ra som «verdenspoliti». I dag 
meiner vi at det fører til 
polarisering når stormaktene 
tar på seg rolla som verdens
politi.
SA: Kan du tenka deg kon
krete forhold som kan legiti- 

mera intervensjon — td. der
som Uganda ytterligere trap
per opp mot Tanzania?
Geir: Det er klart at Uganda 
har utført provokasjonar mot 
Tanzania og militær innsats 
frå Tanzanias side kan ukkje 
utelukkast. Men Sovjet er 
direkte involvert i invasjonen 
av Kampuchea, og det gjer at 
det er ein vesensforskjell på 
forholdet Vietnam/Kampuc- 
hea og forholdet Uganda/ 
Tanzania.
2. Grunnårsaken tti konfllkten 
Vietnam — Kampuchea er at 
det dreier seg om to slags 
kommunisme i desse landa. 
Dette utgjer ein fare for den 
moskvaorienterte kommunis

men. Kampuchea represente
rer eit menneskeleg og poli
tisk problem for Vietnam — 
altså eit INDRE-politisk og 
ikkje eit MILITÆRT problem. 
Det er difor ein klar paralell 
til Tjekkoslovakia-invaejo- 
nen. Opprøret skuldast mis
nøye med den desentralise
ringa som har vore fulgt i 
Kampuchea som har gjort at 
ein kan snakka om ein moni- 
mansk tendens, dvs. einsret
ting og forflatning.
3. Ein må sjå på invasjonen 
som eit redskap for Sovjets 
utanrikspolitiske interesser. 
Dette er difor i samsvar med 
Sovjets politikk sidan 1945. 
vanskjeleg å seia noe om

Vanskjeleg å seia WJ 
USAs rolle. Eg ser på ' 
det mellom Vietnam og 
puchea som eit isolert 
mellom to retningar f
kommunismen.
4. Norge bør bruka P* 
Sikkerhetsrådet til å 
om at Vietnams policy 
politikk som dei sil* J 
ikkje kan finna seg >• 
bør arbeida for ein boc 
Vietnam i FNs regi- ' 
naturleg at Norge kutt» 
bistand til Vietnam 
er Unge Høgre sitt sr 
når det gjeld Cuba < 
nam. Vi kan ikkje gi s I 
land som går til mdlttæ 
vensjon av andre land-


